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ANNA 9 ORM 4 N  oeflàdaeaWitn600 

People duly sworn and examined, "'WIWI 

(Residence 243 East 235th street.) 

D/R1CT EXAMINATION BY R. WELLMAN: 
0 - 

Q Keep 'your voice up so that all these` gent 

you; how old are you? A 18. 

BY T11.?, COURT: 

Q Speak up loud how old did you say you were A 1 
# 

.BY W. MINCAV: 

q On the 25th 

A was 17 then. 

q, You were a few days short ,f 18? A Yes, sir* 

BY Tiii! COTRT: ' 

-When was your, birthday? A April 29. 

f April 1911, luit hoW old were you? 
7-

 

Q You .are going on 19 now? ,A 

BY M7R. WIILLMAN: 

Q With whomhdo you live at  243 'Beet 235th street? 

live with my parents: 

Q Your father and mother? A Yas„ sir, and two eiste 

Do you remember the 25th day of April, loot year, g 

out that night with Vrelen' Casey? ,A Yes,' sir. 

q

 

the lives a 'block or so away from You, does she?, 

r 

A$out U block, 

Yeistsir, 19 April 29th. 

q Where were you 'going that nigh?' A e were 

the laundry. 



Q. Io you alwoys go Tuesday nights to 

sir, I alway'll Tuesday nights. 

I 

•••••• 

• 
•• • 

Q That was what niht of the week!- A TU*6 

laUnd 

Now, coming back from the - la undry, d1dyot 

Alexander Rose? A Yes sir. 

Q, Dici you know his name at that time? A 'No, sir. 

011 knew his face? A Y..8%, sir, I knew him from seeing 

him around the place there': 

QJ 

. Q. 

Xd ypt ever spoken to hi 

Tut from (7:ling him  .live 

Where was it you saw him that nikht? 

saw him before we came to the Grand central - 

Station of the Grand c,Ientral.. 

Q, W could not hear you? ' A I first OWN him 'Oefare 

to the Woodlawn 1)epot of the New York Central Railroad. 

q Do you know about what • time that ,wae?. A That -00.$abt 

la"4 1"-.9" minutes of ten or a round that., 

Q -*ore did:he g6 *hen you first saw 

the depot. 

Q., Mid Yol!, walk on, You and Helen MeV' 

mlAht ahead I never paid arty attention. 

9, Tu9t tell 1,15 all that happened from  t4Ore 

wallto(LI. -allow.a, end th‘! first thing I knew he tOUohe 

sh ul or and puehed mo into,: the girl thOt 



•q You say .you alked alone? A 'Yes, c3ir, and en Cute' 

s%ed h.il whdt wa tIle matter wi th him and he went a tw qtept 

'hack ard'hm •sold. did,you ever lave 'this -between Your legs, and 

I ”Xed him would 0 about his business,rind rtold htn if 

did not Jo obout hie business I would get somebody that woul 

he eeldt Oh', come beck'here ard_I will show you somethings and 

ed us ot tlt ivates. 

- 
Go or l'am. beret You ay he touched you over o per,. 

non? Y 12 1 

And th,lri Clot hOPPened? A He went away through a Path. 

Q, DO TQ1 saY anything when he did that? A We vent .13003c 

and tried -to 8 t a 7nliceman. I told him I was going to get e 

policenUn iT could. 

Aihe'rs did .h0 go when you taid that? 4: He went thr 

a path 'that brings him out on the next avenue. 

Q, You wni east? A We went +seat. 

• q At he went the other way ATYe # he' away.   

q Where did you go to find a. polioealan? A We went düwn 

to Webster avenue, that is the next avenue1 the trolley ourrs 

pass there, 

id. You find one?  A No. We wattet for 0 oar to ooti 



4.••••,' o or, 

man and tflornin hu 

some waY\ but 

avenue. 

they we'e not going - they we  going.th 

wInt on west and we wonted to go up Xatonth 

You )1/anted to go on you  way home? ATé, etr1a 

v.(1 wirt up Yaon&i avenue alone, nobody was there at all and 

we were oout in to, t-niddle or the bloc): •;hen we see this  fellow 

doming up the street, s eet• and I 'thought to get out 

In the lriddle of the street tO a void. hIm he tnight pass me be---

se' there wan .n0Jody - tell 

.JutTtate, what you did, you say you went out in the 

middle of the road?: A Yee, sir, and he came out after ue 

Q. irvit did he do? A He took both of our wrists and he, 

asked ttS what we 1-1,1 away *before for. I don't know as we soMdw 

any. 8 rriyf .I dn't remember if we made eny answer, but 

• . the 10.i-1. .1,stoYfth t ook • her .hat pin from her hat and WWI*: bial• 

•on t:To chest,• T •(,.0.n't • know how •far it went . in and he IC 

her go candy  store to get somebody. and *then , 

he: J.7;eve 'ne a blow. :1.1 tb.p mouth andAt blow .on the ohtet and• 

bac a few .at•apn. on .the 'ourbetono and trOps on  th.011 

ou7batone. 

Did you fall? A I fell; yes and he put his hand UP 

my ,clothes end he kneeled on my knees and put one hand on my' 

.th 06 t 0114: other hand put up nly clothes. 

•

 

BY 7,1 (1071: 

Q, You oy you. fell.. down and he knelt on your kneeal, 

444' 

. • 



h •4 

.A Yeetelr. 

Ct 'What did'he do than or say/ A He said he bad 

he was going to screw me. 

BY 1,171.,VAILKAN: 

Q Wee there anybody else in the %treat!? A No, sir. 

:11/. BITRT„,A.1.7D.0:, Ask her which street she refers to no 

vINLLII.A.N: I :will bring that out. 

BY zim. WLLZA N: 

Q I Went- to know Jurist where this happened, this last time he 

Joined you and ansaulted• you? A It happened in Katonah o090101. 

between 233rd and 234th street'. 

Q. Your home is 235th street east 

ra:tonah avenue? A A half a block. 

what happened after that?' A _Well,. 

the oandy store, Willie Koch and he yelled at him and he ran 

through the woede and just a little while after Mr. Koch came 

along arld WR complained to two polioaman that night., 

TT Col  MT: Utrike out the words na complain,* to  
- 

two policemen that night. 

BY C3tTT T.: 

Who ra n throupil?, the woods? 

--11 The def .ndent? A  

Then you went home? A 

C1tOS imAZIINAT ION BY M. BURLANDO: 

Q Now, you say this occurred on What date? A Tueaday 



•• 

Q What night? A TtleedaY 

Q Whet night in the month.of April?. A The 25ths 

q

 

Whe,M 4 you make .41 oomPlaint-abouti the defendant?, 
,cl 

:A Well, r4t,we complained to policemen but they Aid not seem 

to take mu01 intereet in it and so my father wrote a letter, over 

to the Chief of Police -of White 1:'leine eTanue.„. 

Q, You.told-You m6iiriktory tOthe policeman? A ;did 

not. . I did not 'say one word. I said a fellow came up to us and 

eild not.aay_spythinR elS.e.„ I did not tell him the whole story. 

Q You mean to say to this Court and jury that you made 

co plaint epd did not state what the boy did? A I did not 

exactly make a complaint because I,did not know his name and 

they would not Cake any complaint until I .foüád u hle name. 

They told me When I round out his name, if I left the name in 

the candy ,store; then they would take the complaint. 

Q They did take some interest in the matter? A May be 

they did, but they did not let on at the time they were. 

q Did you explain to them whatyou claimed this bey did? 

A No. 

.q F3t1l1-you expected them to make an arrest? A After I 

got the namel.wae going to toll them. It was not any use ot 
r• 

telling people what he done to me when I did not knOw his name., 

Q why did your father write to the Sergeant of the 1111/1010 

bridge 'station? 



4.4 

,s 

MR. WILLMAN: X objeot. 

TIR COURT: If she knows I will lot her., 

Why did.my father? 

Didn't you justmake a statement that your father 

VT3 COURT: Do' not argue with the witness. She *sig. 

he ote to the chief of police at White Plains'. 

Tql WITNESS: On White Plains avenue. / do not know 

.why he wrote it, but T guess he just wanted to get a little 

hit of justice for me,don't you think so? 

BURIANDO: I ask thAtt that ,Pa 

..... stricken out'. 

TH COURT: Strike it out. 

IRTRLAVDO:' 

cl As matter of fact how low after this alleged a 

took place was the defendant arreeted, if you know? 'It 

told tgonday night -- I don't know. 

What is,that? .A ,Monday after the Tuesday th 

hanpened. 

q $ix days after, is that right? A Yee. 

MR. WT,LLIFAN: T think we Can ogres on taii-vo 

the 2nd of, lay. 

Q, When did you first see the4efendent that maght? 

saw him vher1 be ran ticross in front of us and went in the 

IiltettiANDO: I will ask that that answer be' 

ot ord that s'le respond., 



TH COURT: That is an answer. 

(1 At what time did you tie° the defendant 

Q You re positive about that .time 

I did have a watch or anything. 

BY TH7, COURT: 

To the beet of your recollection what tiae was It? 

A About twenty five minutes to ten. 

BY fT BURLANDO: 

Where is this laundry you were .un to? A 226th street 

Mite Plains Avenue? A Yes. 

Ct How Tar is Waite Plains avenue from the Woodlawm ste-

tlon of tne New York Central? A. I Should think about five 

Down 'e pretty steep hill? A Yea. 

And the first time you saw the defendant Ross was epow 

posit, the Woodlawn station of the New York central? A No, 

not opposite right in front of the Woodlawn station. 

that is the first time you saw MO A Yes. 

Is it not a fact youfirst saw Roes up in front ot 
Sutheriapd's just right alongside of White Plains avenue? A No 

don't remember seeing any fellowe on White Plains 

venue at all thot night. 

MIR.t BURLANDO I ask that the queetion be answered. 

TH'F. CWIRT! rohe said no what Is Sutherland' 



• 

v 

• 

Tit@ 17' 

BY Tit'v, COURT: 

Candy s tore. 

Q Tne lueation was, did you see him in 

that nighl, ye or no? A No, 

BY U. BURLAND3: 

Q *ten you f irat; 'taw' Roe 

rant of authe 

what wee he dot 

waii going into .the depot. 

Q After Ile went in the depot what did you 

ed. ahead. I did not 'pay any attention to him got 

pot. 
... 

Were you\vith Miss (alley all thievtima?, A 

wal)cedright shead.,-

q Then You and Yiss Casey continued walking weft?. 

Diu you cross Webster avenue? A •Yee. 

'when dJu you firat see 'Ross after you crossed 

'avenue? A About 25'feet of Vireo avenue. 

Q, 'What was, that last answer so about 25 feet from V 

avenue? A I Cannot say it is 25 feet a 14ttle 

far is Vireo avenue fram wabster. avenue A One 
block. 

4 One ii‘lock? A Yes. 

q Have you any idea of the dietanoe betas* 

avenue and Vireo avenue? A No. 

q Then this alle d asiseuXt took P1000 0 



t • 

between Ws 
• ,t7.' 

er avenue and Vire avenue, i that ri 

The only thing that keeps it tran being on Vi;00,110f0*10 

big tomb stone -- that is where that pa h goes around,. 

around th A yard of tomb stones:-

MR. BURLATIDO: I will ask that tha a 

out as not responsive. 

I:Totion denied and exception. 
Then , 
/This alleged assault took place on 233rd street between 

4 
Webster avenue. and Virego avenuet is that right?, A Ye 

It 9 rialit 

BY VT.1q.1 COURT: 

Q Didn't •yoti .50y. it • Was • on 

WO9 when he come _up to us after.. 

q The first time he accosted you w 

.A Yes. 

BY YR. DUMAN-DO:, 

Q 7.101,,P far was that from, Webster avenue if you know? A 

don't knol. It was a,good WiqB INV 00 

s on 233rd street? 

only a little bit off Vireo. 

avenue because the path brought him out on Vireo ,aVernlet 

tell the jury what youconsider a good waYs? AX ebou10 

think about fifty feet. 

low far? A May be thirty-five 

TiM =PC: Point out arty place in this room. 

Q How for was it: away from Vie eter ,A100 

that dooro'er* there 



BY T.#14 C.1TYRT:,, 

from webster ave.nue?. A 1o, 

A „ao asked you, f webeter evenue._ You aro nearly .19 

yeari rgt You ought to hav "critic. enough to -underetand -Trig 

anci antivaerU.t4 ueetion. 'You Taunt not be ungry with him. 

abolit 64king.yo toi4t1onis but b 

*now e them. 

'Patient and listen to him and 

tv3ktil y:ou how for it.wa% from webster U. 

I do not know f that, jos. itapo-.-tailt or not but he ia entitled 

•t Alueotionnhq 

Anci,:when he elks you 

nr$ we T.' it.. 

etion listen to "I 

I should thinkObster avenue 

full Langt7a .of looko o ma. 

Q, A huncleti:' feet„- from, vobete.r avenue?• 

more than or  ,47Luncire0 

0, •,j)i.d you int4ettfy in a .PreTioun tri 

one h,Indred f et? A t know. I may hve6 

thro', no.zrn. 

AX 

pl-l•q-cka -sho_ 4000 _ 

you ftrIt siwiia after he left WOter airenue, 

wl at did ha clo,, if you know? A How do you •*; ikon wø. 

w rIt back fo,4 011 volicemail? 

After You Oroened WbRter avenue with COO ey 

Oontlnued up 2,5ard etreet? A Ye 



Q And you continued to a point about. one Win 

west of TMbster avernie. in that right? A I ihink 

BY TT  COPT: 

• you oro98ed webater avenue? A Yee. 

BY MI. BunAmo: 

You were with nine Casey at the time?' A Yee ,sir. 

Q, Then did Roes come up to you? „A Yee; he ran up from 

behind. 

Q, What (lid. he -do? 'A He pushed me into my friend and ehe - 

asked him what was the matter, with him and then he walked a lit-

tle ways ahead of 119 and he wild, did you ever_have this between 

your 1,,g13.. 

Q Who did he ask that oil A I don'tknow. He wee no 

talking to either of us at that time. 

Wasn't he talking to either Of you? A I don't 'MOW 

which one hs:teant•. ,I cannot say. There was two of is thori4 

TI-T3 aOURT: 

Q, You heard, him? A Yes, ,both of us heard, him. 

 q You heard_him,  =4  Yes'. 

Y Y. BTPILAND3: 

YOU were both there all the  time?' A Yes* 

Q, When he asked you th.at ho* would you like to hairy tI40 

between your legs, what reeponse did you gilts? A r told him 
kom 

would he go about his business aeked e!iim woad he go abotit 

his business and, he ,said *Ohl come book here and 2 will Ohtnit.,you 

C. 



Q How far 

said to me. 

he ion he said that? 

about as far es that table there. 

you?' 

litten:he asked you that he was 'about five' fe 

Yee. 

'That was all he did he .just 

came back to us again. 

Q How. lone,; after did he 

117. W131,1;MAII: le.;! 

BY THE C0yRT: 

Q At that time wa 
1.0 

asked you that? A Then he 

back to us in the couTee of the few minutes he 

.end he touched the both of us. 

BY Xl. WILANDOi 

Q low many minutes elapsed between the time he pushed you 

into Mien Casey until the—tinie .1124 cams back ,again and 

you? A I should think two or three minutes. 

q In the. meantime What vrelse you doing? A I looked around 

was nobody Mere. 

evoke to 

Q bid you 1,* u n away, did you stand or what 'did you do 

three rlmutes? A Well, I don t know - 

see if there me a policeman. 

going to get a p6liceman. 

,You wanteU to go back 



ou eat back A Yon sir, 

7/114re al.d you go? A t down to Wabetar 

0, viraat ti.Ad 11o4ss do then? A I don't kow Re went thro 

th path I t know /he he • w nt 
(1 1, 

net •did: 'You• do, a fter that? . A 

lady an 4. 

•A 

ad back of this 

out .4tat e? No, it 

wVit oo77ple bt mi,nUtes ''6at came.. .„ r 

1-natal, tlid yo wait betore that car ca 

two or k nidute 

two orthree Tinut.es •yøu ufled back- from 
- 

; 
It)3 S? A Yee, 

litteb8t3V venue? A  

Arm;wait d there two or three minutes and you were 

',to. oa e pot a- aln in three -iinutes that right? A 

don't know --

the zarne not? 

drt you just teotify that about three minutes 

aid, not say I wan back who a do you mean 

Ti.rstHttm th,J t h.e----touchodnd_the.  time you said 

touc,-.110, ypu thA econd time? A 'no, sir,! do not. I said 

that waq. all. The onetime. ini:d to, usi did we ever 1101* 

thie h(ttv4tAll (5 and he touched ue at the private eat 

arn tilne in  about two minutes or three minutes tilde the 
you if You ever had that between. your Is 

dia.toly hit touched you at the some time 



10.-st ha )1) ed„ yeast did .fie d.o the next  three ml 

e'k coil"? A 1e id not core back again. 

(t.014-f. U 
• 

4#,4 

ttler" # 

..et? A T wt fiovcr to ie.t a policeman. He did not 

t.)iatonuL avenue-. We walked e'a untll •qe got. txp 

fl up to t`."11,.. avenue. I did not • kee Artier, 

70r et!ld 'yen 

* 

If 0 I 

tw 

Floe. nighttal 

4.tre.qt ant? 1.4.1:Cfl( ito bleeke 

ue. o 

A  

A[Dt to  KAtO 

F!t atreet le 233rd 0 

c Ride, one hundred f 

T  _clan t; know. 

ri:t. .t one hundred foot? A uld think is 

OJ The aye she dose not know, but it le 

)14'. 

onmetc 

ui:'web ter kilrenue behind 

t • nail avenue, two 

t Wit through 2:33rd 

a half block to 

etty_ wide* 

!I ta leading the roughfa re ip them. 233rd strost?: 

i^o.t lo no leading thoroughfare ,in Woodlawn* 'There le a 

on mil_ eive of the street. 



Te it n a foot that 233rd etreet ie one, at ito ).:ea 
thorouphfaren in tile Bronx A That ie not a leading  
fare.thorough.-

T2-13 COIrn': She 'aye Ihe doee not 410.6i. 

Q You nay when Roes runh.ed right up to you at a point one 

hundf t went of lifebeter avenue on the no-vtli side of 233rd* 

atreet; he'pushed you into r,ise caney and innnediately put hio 

• hande o otrit, Irv-I.:rates? 

0; And 01:0. rit:hA na t4ing to 14. I40168130Y? 

.1r7M COUTIT: • 'Not'on gebete avenue.. 

ltR. 111,7,41.401)0: She said ,the north nide of 233rd. street. 

0Q7.7f.r.: .1'1.a't ()nab' avenue. 

LP.13,11731tA1O,, yto talk about, the first .time. 

1?1-CTIVIt : e to,e y the firnt time. 

that wIlatyciu want th,e 'Court and jury to underata 

that tbio "to-trtit!' ft31.1ow rualied uo* behind you two within one 

31.undre1 fat, of v.febnter avenue on which care run very frequent«. 

ty? A No t• do not run vqrST frequently. 

 obleat to that.  

,BULAD3 I withdraw that remark if your Honor 

(1, You Ittean to say to thin Court and jury 

Trit'9 COURT: u can"' elk her anything you lt3ce .00114 

Webeter fiven'T,11 *n ti oth4r tiV'eritter/ 
. . 



404110. 

CI, Do YOU moon to oily to tile Cou 

young follow rushed up bohind you end Ma 

hundred feet of woboter avenue, on Sant 2332,4 

up 9 goinet Mi9e Casey and put hie hande ost the pri, 

• of you? A There le nobody to *stop it. 

BY TH-,4 COURT: ' 

Q

 

The or. no. A Yen. 

BY MR. BURLAVDO: 

ct Yee. A Yes. 

BY VP COURT: 

Q .He did not put hie hands under your elo 

• A. No. 

.Just outside of your clothes? A Yes. 

BY MR. BURLANDO: 

Without saying a word to you? A I tolg y u 

before, did you ever 4ave this between your legs. 

Q, Did he motion anywhere or put his hands on you 

parts at the' timq7A Not quite at the time 

before -- s loonds don t think they were mlnUtee 

'know just how lonF it was. 

Q What did you do as soon as he put his hands on your 

Private pa rte, you say, , and Miss NiSay Is, whet ad you 49? 

A we went back to get a policeman. 

Whom did he touch, you or Miss e nay? A 

me fiTst. 

od 



40, 

t.wark 

I 

ouched )11.1i money? A. Yee. 

Ilion you ran 11, ok to Webster avenue? 

d ci you f3., policeman? A 

O fratiti• •ti• Da owl n on tlt.,? oorner? 

I ;flan t1,01, 

welted 

ho, car? 103e• 

Thfn WW t 

t.,9.t one  

No, 

therq •a fewiiute unttl somebody Came off 

yoti, 

Ui-) 233rd, 44,tr 

hwopenod that night'? A 

o KatOnah av 

alkyd up 

in 'that:a 

tonah avenue an 

wo peen this coming up 234th street,' 

g, w tclot ..Gqica.ed: I:nit:144;7i- the tirio the 

ritew RoN a 

ur. 

twell y .N.Nr1 minutes ten until such ••t ai•• ast 

()nab tove-nue$ th porner of 233rd street' 

A Itliout t 

y -- t.) 

T,hy aid you 'n 

(lid not thialc 71P vt'buid, 

• 

ranutes" 

4ft2-713-ntii—StOrtifi t 9 ._,y_a_wipGUOW 

d not4 

, A Because I thouglzt one", 

come up to us again.. 

Q, w lohr hod you known 

not Icelow him tit t41.1. 

Q 4.1.s not. know him a 



• .. 

-q Never saw Me A No never en 1030' 

'knew him by eight 

Q How for did you live from Roes at the UM?: 

not *now he lived in Vfoodlaivn,at the time., 

9, Did, you  know where lose lived at that ti 

did not — I thought he lived on carpenter avenue. and 

Q Did .not Ross live within a ,block or a block and a half 

of  you? A: No - I did not know where' he lived at that tinitik 

Q YOU never .saw him before that day?, A Yee ,I kni 

by eight. 

(I' 'How did yoU know., him by sight, when 'aid you see hits,that 

You should know him by Sight and not know where be 

used to see him On the ,cars and used to see him around  

I don't knew where everybody lives. 

Q, . Is it not r matter of foot • that you used to tile It 

going through your street and going to his house which •$11 o4ly 

block away? 

• TI7, COURT: She said that she did not know vii,pr• 

. lived. 

Q When did you say N158 cagey stuck Rose with a 

at what time was that? '.k About quarter of' ten. 

q 1,vhare? A On Natonah avenue between 2331* 

street. 

virh. 

Q Under what el, rams a noes? A 

'circumstances. 



cl When did she etab hjm or stick him with the hat p 

BY MR. BURLANDO:—

Q, Did 'Ross assault Misseasey at the time? A No, he took 

us both by the wrist, and asked us what we ran for before and 

then she took the hat pin from her hat and stuck him right On 

the chest and he let her go and then she went to the oadndy store. 

Q Where is VA.,' candy store? A It is about one hundred 

feet away. 
z 

Q One hundred feet from where? A Well, it is one hundred 

feet from where he  assaulted us. 

,11:e got hold of nisi Ssey? A, ,Yes. 

Q Before she lattitik: hilts?' A:: He just had hold of he 

the wrist. 

Q What did he say at this time? A He asked us what we 

ranaway for -- did  not have such a great length of time. 

What else did he says anything? A When she want away 

to get this woman out of the- dandy stores whoever 'would, be there, 

he hit me in the mouth and in the chest when I went to get, 

_away, from him. 

Do you mean, to say to this Court and jury that this 

Young fellow hit you in the mouth? A I bet you a dollar he 

BY ra couRT: 

q, Suet °newer the queetion? A •jee sir, he did. 

BY MR. BURLAND3 

01.0114.1%;s.,' 



Do you recollect having teetite4 before uin the don 

of Special sessions in the Metter of the People aainHt Rots' 

the complaint of Helen *soy, on the 25th day of September, 19.1 

'bofor'e Mr. Justice Dually O'Keefe and Mayo? A 'ee, sir. 

think X do. 

Q Isyour recollection good 

-- -Objected to. 

THAI COURT: You have a right to confront her wijh her 

upon what you teetified: to? 

called as a witness that day? A Yes. 

Q Did you eayl'anything about any assault made upon you 

other than that made upon Miss Casey? 

Objected to. Sustained. 

BURIXIDO: If your Honor pleaee 

THIti COURT: You have to show whether ebe well se 

not. How would an as-seult-made upon tier be admi1db 

can confron 

that 088W. If she was asked any T.1141 

herfilth enY &Ostrava She ever made, aE 

"'NW-



1 I. 
c• 

BY MR. BURLANDO: 

Q Do You recollect making the followingStatement, 

direct examination by Mr. Wilmot, "What time of the flight was 

that? A Between twenty five of' ten and quarter of ten 

R. WILLMAN: .That does not state what? 

MR. BURLANDO1 I am going to show it is materials 

MR. CRIZI.MAN: ,Wht do you refer to? 

.Tna COURT1, She said twenty five minutes to ten. 

is for the jury to say whether4heret..i,s any conflict .in 

the testimony or not., She said the whole thing took .about 

ten minutes, at another time. 

Do you recoll'eCt'Whether or not on thldete,_ 

Special ",fissions, ln *he case of the People on the complaint of  

ien Casey againat Ross whether or not the m*Outca or the 

case oftlle Plcrle.agaAnnt„ Roes on the complaint of Annke0o 

was •produced un4 

oat e? 

aented. before the Speoial Sessions" on the 

. VIALvAN: IX. objects She does not knots. 

BUZIL4r,D0': I believe.he does knows 

LID" CoURT: T 1213 tain the objections You can Oh 

any tate'Pent that she made at any time to contradict 

wbat Item said here today. That IS :0 broad power!, 

cannot aak her about things she did not do cr'sbout th, 

over whiolt has no control. 

w.often did you go with Mee Casey *tout t 

,Ter 



e 

4 

to Williamebridge through 1aet 233rd e set7 

TUR COURT: What do you mean by ebo 

MR BURLAUDD April 25th .1911 -

ten?, 

61 

TH114. cOURT: You do not mein it tiwentY-

' 

.:• 

MR. BURLANDO: No, I Ido not mean any particular me 

TH1; COM: VihY do yottsaY 'a bout .'that time -,..why not 

ask her gsnorallY h.° often she vent there. Repeat the 

' question. 

The quo tion 14 repeated, by the stenographer as fel-

lows: How often did you go with Miss Casey ebout that 

time ;„o Williamsbridge through Itast 23 

THTil COURT: Do you under() and the question? 

. BY M/. BURLANDO:. 

q Mow ..-eny nights a week did you go out lith net COMO 
A 

towards Williamsbridge about that time? A We want to 140 

laundry on Tuesday'and took it home on PrideYA 

Q Ts tlat th's only time you ever went to Williemetir$ 
a 

A Ther Is/tailor over there and we know three or 

. over there. 

You did not only go t 

ti rig laundry ohd th,F1 tailor? 

4 You Kenerally went to Vfiallinattbri 

and enjoyinellt-lind meeting trieno- :of yo 

say? A X ef'nral1y went on Binday ottiOno 



Q Never go out nights? A Vhon 

or when T -had to go out I went. 

ifust when you were compelled to go out, i 

only time you .ever went to Williamsbridge? A Ye 

Q, You testified a few minutes ago that you knert. it% 

Ross only by sight and not by  name? • 41 Yes. 

Ca'Is thtTh, fact? - A Yes, osir, that is the, fact..: 

Did  he ever go .out walking with You before that tine? 

I never knew him, no. 

9, it not a fact you were acquainted with him before 

that date? A. No, air I never knew. him before 

BY TilTs COURT: 

Answer the queation? A blo 

TiN COURT: She has said repeatedly she did not know 

him. (To the witness) • Answer in as few worde ae poi,* 

sible. 

BY TM?, THIRD JUROR: 

Ts the young lady emplo 

BY W ELLMAN: 

Are you employedr 73-trit 
operator now, but I was not at the time.. 

9,

 

You  were living with your Omits? A . 

A :You, had not 'worked up to that time A o. 

BY MR. BURILA4)01 

Do you know if Alexander. Roes wa 



at that time? A I do not know. I did not know his 'nos 

MR. ULLMAN: Will you allow me to call 8 

little bit out of order. 

Tall COURT: Yes: 

WILLIA M K 3 CH, called_ as a witnese in behalf of 

People, duly sworn and examined, testified as foUowe 

(Residence 4 259 1Calto-nah -avenue • ) 

BY WI. WILLMAN: 

CI Now, Willie ° Koch, 4,259 Katonah avenue is a candy *tor  
\\./ 

A Yes, sir.. 

Q, That is lietwee9tv ishat'streata? A Between 233.17.,t 

254th. 

Q,anP:atonah avenue? A Yes. 11 

(1 And what siae of the street is that, east or west,riorth. 

or south or east or w est in it nearer Webster aweruill 

A Nearer Jerome avenue. 

Q That is west, I think on the 25th of April, l011 

were you there in the store? A Yee. 

Q, About half pant nine or ten o'clock of-night?  A 

Q Dia you know' at that time a girl named Helen OieW, 

did you knoW her by e,ight? A Yes, sir. 

q, Now, you lived over this candy store with onr fist4OH 

and mother? A Yog, sir. 

Q 'You hlv a sister? A Yes. 



14000.04: 

Q What is her name? A ,Anna Koch. 

Q You have a sister and what is hem 

A Anne Koch. 

Q. Did you se Helen Casey that night ,a 

when she came into the store. 

Q That ig what I mean, when was it she came 

if you can say? A lietween nine and ten. 

You cannot say any more definitely than that? A No. 

Who wag there? & :Tu't my mother and myself. 

r 

Now she came in and what did she say? A . She said, 

Anna is getting assaulted. 

Q You say you 1nvøn sister 

Q . Who t di d you do when she se id that? 

d that. I jurtedur und run out thinking, it was my sister. 

What did you do? A When I got out I yelled let my 

sister alone. 

What aid Y u do sfts 

up Owards the girl and this Pellow. 

R Did 'You see them before you yelled? A 

wat  _going out I yelled. 

Q You yelled out, how did you Yell? A 

top cf my voice. 

Q And then you say you sow a map 

what you saw? A I Saw 'a man standing up and the 

paled at the 



Q What did the man do en you yelled? 

run -through the lote. 

' Did you go up to the girl? A Yes, 

.Q And who wee that girl? A. Anna Gorman.. 

9, Helen Ceeey, "diet did ehi, do? A She came manj 

after got there. 

Q Did you see the man 

going throuFh the woode. 

Q You did not see his face? A No, sir. 

was running away? A I SSW hi 

ct You say the man was running away from her and she was 

lying on the -ground or getting up off the ground? A - Getting 

up. off -the ground. 

Did You ask the name of the man? A  I asked whet wee 

the name but she .di d not-knOilt that time. 

CROSS  IDCAIINATION BY MR. BURLANDO: 
• 

9, What did you do then? A I stood by the girl. 

ct What did the girl do? A She went down looking f917 a 

policeman. 

9, How? A Went down towards to look for a Policeman. 

Q hat night?  A Yes, , asked 11-e-r my-tather-oanve-alotig-----

in the meantime and I said to him, we'will walk down and see if 

we oan 'find, an officer. 

W. BUBLAND3: I e to strike that Out. 

THN COURT: Strike it out.  

BY M. BURiAVDO: 



Q: What ad you do? A I- iialksd-With 

we went and looked for an (trim'. 

Q, Who do you mean by le? A The two., gi le ond WOO 

I/ You walked down 233rd street? A Yee, siva 

0, Where did you go? A Walked down by the entnae to t 

cemetery. 

q 'iow. many entra.nees are there to the cemetery whio 

trance do 'you mean? A The second entrance. 

Q Where 15 t nes - how far from webater avenue? A About 

'a block.  and a half. 

Q, Prom Webster avenue - where is the first entre se? 

A Down at Webster avenue. 

O 1 9 that 8 9 far aa' you went'? 4. Yes. 

Q Did not go down to -webs te. avenue or towards the sta-

tion? A • 

Did, you look or policeman in the oemetery? A On 

the othm side of the cemetery entrance we eaw the two officers" 

Q You aw two off leers? Yee 

.Q, Diu you talk with those two cf f•ieerts? A Yee. 

PIA:11-8glat--"Iiirp-Trenf4-?-----it------The---gliele—t-ol-4-(1 DDT—you 

him there was a min grabbed :them'. 

Do YOu know just what these girls said to the officers 

and what the officers said to the girls? A No, Sir --,might 

know a few words '••• they said a man. or boy, or man attacked 

ti'-- Iwaiked, down with these two girls and they told the 



• 

' 

I 

" 

offioerethat the men grabbed them a rut one ion into The * o 

and told me and I mil out 

Q They t ld all that- to the peliciman?. A They told, the: 

officer and the officer asked only if, they knew his name and 

they said no they did, not know hia name but the  knew htm. by 

e I gh.t. 

What else was said? A Nothing elee was said. 

q Viet did the officers say to them? A The officers 

04)id .... he walked home with them e geld to them, it he 
‘4 

finds him h will make an arrest. 

What) if he finds him he will make an arrest? A Yes. 

Q Did the officer go to hie house? A 

Q How do you know? A Because they 'did not know who he 

was and where he lived. 

Q What else .4i4 the officers e y to them if you know? 

.A t know wbat. he. said..  

What did you do after the officers walked home with th 

two girls? A 'T went home. 

Q do you know the off leers took the two girlshome? 
_   

Thfly we  t owe rds tie ft -Vey; The girls. 

and the •twO officers. 'right behind them. 

Q, Who are the two officers, it you knew? A I don 

know .ti,eir names. 

Did , you ever aee hem'atom? A Y 

tz. ,Tucat, whet time of the,night was It? A It wiz e 1?ittween 



nine end ten. 

that the beet enqwer you can giveon that  A- Yes. 

Q Whet time did you Rat beak after having gone down to 

th 'second gate of the cemetery end then getting the offitere - 

and th,,z, officers vrelking home and, you e ening them welk—h,ome with  

the two; gi ri.e, what time did you get back to your *store? A I 

u on t collect what time got back. 

Q, youLi* idea? A Vol nitei, 

Vast makes, you think it waa between nine and ten? 

A -well Xcaterally go to he  between nine and ten every niFh".k, 

and I Vie tton bout t go to b d wen t.),•:,in girl came naming in. 

Q Which girl caie rtelninp,- in?. A Helen C eey.. 

4 What -did .sho y tà Yoli?. 

assaulted. 

Q; TIOn You -riaShed out of your .A 

And what .did you se-e. A Before I saw anything I b 

gar. .ye,,lling and -when I•.now When locked- I saw 'a fellow rum* 

ning through.the *coda. • 

The only thing youSSW wee, the fellow running through 

e said Anne le etting 

_   
the woods? A Fellow running through wood  suld—o girl -

get4 inr up. 

DO3itiOfl wan ehe 

ting up at' r the ground. 

Q. What, to you mean by getting uP titing 

n vinen you fl t seW hU? 

c",round. 



illa."11111"1"1"111.11.111611006111muulg'7"' 

she on her hAnds or knees or 

t:o the Jury how 

lee up Off' the ground. 

How us how she was g ettifig 

reoribe how she got up; t was she on her back or stomach or 

where was she? A Getting up o'ff her knees. . She was on her 

knees, kneelinr on her knees bent over. 

Q On he'- hands and .knees? A Yes. 

You the fellow *e•unning through the woods? A. Yes. 

• C,7r woods up there it much populated or not? 

COURT: What 

or v/hat? 

MR. BWMANDO:. Why do You not 

tion: You ask him "any woods up there or much populatedp... 

What does th'.o t man? 

' UR. BURLANDO Ie does not answer the first question 

mnd I ask Am another. 

TU1 C3URT: Begin again and ask him anything, you 

11ke about the woodis, but ask him in such a way that  he 

es n enswer 

BY WI. BU'lLANDO: 

ay 

up there? A Yes, quite a few. ' 

Q, Are tIlar any houses around the 

it is lots houses one hOrs and thereto, 



your candy e tare le? A I could not judge that. 

Q How many houeee are there between the block, 00 in t 

blocR-between east 233rd street and 234th street and Ka malt 

avenue? A One on 233rd street, riFht on one corner of 233td 

street. 

BY THT COURT: 

That ta11, on boti sides of the street? A Yee,. 

Q And what is the matt'•,A Lots 

BY WI. BU:1LANDO: 

Q Where is your candy B tore? 

, 
Q What do you mean by lots, just vacant lots with treee 

• growing on -them? A Yee. 

You can see through them? A Yee. 

Not so dense or thick that you cannot see? A 

knd your store is on the corner of 234th streat and 
•   

Katonah. avenue? A Between 234t1  and 236th street on 'totem* 

. e 
,C), In what part of the street wee this girl when zou'0010/ 

— her? A :Bet won -234 

What part 0r the street? 'A Zn the iddU3e4 

Q: In the roadway? A  Yew, 



Not on_the 'sidewalk? A 1o. 

*retherg a sidewalk there? A ter, • 

TIA#1,41 is  eidewalk? A Yea. 

aYrp Winin temiddle of the.road 'A She 

sidewalk: 

You say if*rie wae on the sidewalk? A Yee. 

Viet do you an by thateide; weet or eet side,' the  

side nearer Jerome? A The side nearer Jerome. 

_ _ Q T4e'w6et side? A Yee. 

BY Ti.13 COURT: 

Q Do you  know if it was east or west?. A On the west 

side. 

BY V ,BURLAMO: 

CI You saw Anna' Govmah on her hands and kneel, past start1ng 

to .et up? A .Yets. 

. running_Altrouth 'the _buShee or through 

'the lots there were no trees there, Just bushes and Imoont 

iots Ulm vitt t? A A, few trees' and- a t w shrubi • 

q Just how far is thotpo At AOrth or 11100t 233r4•streetl 

About 75 fo)t away, 

0, Are there arc lights ell wig through 233rd streot 



Q Cotonth avenue is lit up pretty well? 

there is one three lampposts in the 'look there. 

ct How far apart are the lampposts? A I couldn't tell 

you. 

Yea -- mriat 

Q How tio you know there are only three in the blook? 

THE COURT: •n you not count‘,,three? 

THE WITNESS: Yee. 

Q Did you ever take the trouble to count three? A Yes. 

Q Do you mean to ten the Court and Jury that the defend. 

ant Rose, threw Anna Gorntan to the ground on Natonah avenues the 

lighted up with three lights in one 'block 75 feet- from 
233rd street where there, are arc lights? A I 

• a • 

from 233rd to .Anna ,Gorman -was 75 feet away, 
Q That 1_5 j wit what I rrien 

threw the girl down there on the sidewalk with all that 

there? 

WrgIALMAIST: He czi 

TIIE WITNESS: I- did not say 'that. 

VIELLIIA14: 

/the ground, and the boy running away. 
BY THE COURT: 

1Q You did not see him throw her. down? A' 

By BU1LAND3: 

You ea/ the Alrl-getting 

on tb.1 thre&L examination just 

you tesified tlwtyou saw the man standing up and the g 



•'., 

• ( 

getting up'„ isn't that a fast? A Yes. 

ct Then he wee not running through the bulgiso whe 

first saw him, which le correot? A When tarot sew 1211"4• 

was standing still and after he saw met or when he heard, In 

he started through the woods. 

ie was s tending till 

at you? A I couldn't tell what he was doing. 

4, Was he standing with his arms akimbo? - A He was Just' 

standing up straight. 

Q Suet 9tancling straight looking at her? 

Q As soon.as you yelled heran? A Yes. 

Q • Yu are positive about that? A 

RITDIRECT MANIXATION BY MR.: WALLMAIT: 

Yes positive. 

Q You said you yelled the ..oinent you got out of the store? 

Yes. 

• q_ When you looked down you' claw the man run from the spot 

there? A T saw the man there and no quicker than I turned 

a round and•he ran. 

q You say you •yelled when jOiiTht 0 #10-0ut---of----tha--St. 

beto eyou, saw the man? •A Yee. 

Woo, there anyone else there in the street? A No, 

Hel,era oasey and Anna, Gorman. 

C), 11,1$ e s-by? • 

44, 



• HELRN CASEY, °ailed esowitneed 

People, beinirduly worn and examined, teistifi 

lows: 

(Residence 32e.• nast 235th street.) 

DIR1CT WANINATTON BY MR. IIIMVUN: 

0, How far is that, from Anna Gornan shouee? A About a 

0 Q, With whom do You live there? A 1y mother .and father --

Did you- ever go to school up there? .A Yes. 

• Q, 'What 'school? • No, never went to echool u 

Q, You never .went to school?. A NA up there.. 

R. W1T,ILMAI;T: 

0, 'Where did you go to 6°11°61? 

Height's. 

Q, *Did you learn to talk in school? A 

talk_ant laud.   

How ave,you been livingTthere 

A. Twoy,1 it  last r!eptelaber. 

Q, Now,  gis,0 'soy,, I went You Itees t,0 '044: 10 

f 1)01)04 on the .1,5t.11, of, April in the night when.: /04-'00-0 

110 n ro 0 011, i. :rlt • ba k l'rom the laundry, 



; 

I, 0 

way end speak up good and loud? A -When we wert ttithitig 0 
: 
from tb.e laundry we came along down to 233rd ettet lind thie 

defendant passed us end he ran into the depot and we went a block 

ahead of him when he came up to us again and he wished Anna Gore, 

man into me. I asked him what wasthe matter with him. Re turn-

ed rd said, Ah, and. then he made an insulting remark end he 

touched both of us. 

31MLANDO:. move to qtrike that out. , 

VI?, COURT: Strike it out: 

.,hav to acik you to state what he said? A Ile 

touched 1./s both . on tne iktVt and then he said did you ever have 

th„ta, n tw an. •y•9t-.••,1 

• Q. Tten o1 11.aPpan.e.A.;•• *1..hat • 'did you say.? -_.A Then Anna' 

Goilnan lti'did not go on about busineesehe would 

et orneone *that would make himOn about; his business. 

q, W1u t aid he. go? A in out through a path. 

CI Where did you go? A- We went back to get a policeman. 

Where' t,o? A Back to webs t er avenue the next block. 

  Go on? A. n w e want .back  to_ge_t_s_poliCeMen there 

WaS,no polled/tar in cigxt and we saw a lady and man getting off 

,  a.rndI said tb Anna we will walk up in front of  this. 1 

Ond man anu most likely ha has gone away. waikied.uP 

+int

 

of th lady and man and when we came to the aOnue wø 

lived, on, natonalt avenue, they went straight 'up the block 

turte4 end went up the avenue we lived on and when we 0 •11 

' 



the center of the block, we. gure coming up. 44th 

the next street and we got out in the 'middle of 'thei road:to, tlYgid 

Mm and n Wi did so he came after ips and robbed both of bu 

th wrlst anL ;asked us what we meant by rtuniing away from 

Who wns t that did that? , A Alec Roes. I took out a -

pin and touched him with the. hat pin and I ,3aid yoa. let me 

zirtd.b.t ne go. and grabbed Anna Gorman with his two hands 

:Ind I -on. 

*f dd

You sayh go of yo-01.writ? A- Yes. 

Yptal "o? A run away. 
4 I. 

liTher; did YOU go? A êKocil, e candy store and as 
- 

was running: I Blipped and fell and I -heard Anna h ller, Oh' 

ialen, •get help, I turned a~,•ound. 

said all riL 

I wan.St ill runanz and I 

Ann will 'get )1elp, and as I did I saw her 

on th ground. I saw botl of the;f1 on the ground. 

Q. You saw Anna Go Dia n aria. this man on the gr‘ound? 

f *- from, you WEIS ‘0,10 candy store then when you 

stumbled? A I 17,utess I Wan near the sandy store door, only a 

few st ps away. 
7 — 

Q You then Into 't1)9 candy store? A Xes. 

d you say gomething there? A Yee, I said ecne 

t 1Trs a 

WhAt 7ttropned, :then? A So she olLeU Willie nd ViViA 

ci -Unnint pit, ut I had come out ahead of Willie and iv 

" not out von she was still on the ground. and Wit 

14 



the 'minute he got out he yeUe4 and as h did thin feflow go 

until the dete.dtives caurht him. 

How long after did the detectives get him? A A w,tek 

after, 

Wilere did you first see. tii.e defendant Alexan er Ross on 

tt night? A On that night? ‘\ 

Q, Yes. A T1, first time when he oa eup to us. 

4 n 33rd street. 

. Na-  wha t avenue? A Betwe 'n Webster and Vireo avenues 

• ID, Te first t Pat,'you saw him 

time .1, 8 a W h1miat nigh. - 

You are 7r4 about that?. 

Q Is the depot • ' the New Y(;rk central east or west of 

Wesbter aver.ue you dont tknow. 

Q Corning from Alite P us /avenue, going west and down 

the hill down east. tiff 233rd 0tr t, which do you patio first 

or get to first? A ..The depot. 

9, therefore the depot is  east of webster *venue 

po:sitive tl.it first time you saw the defendant AX*7014 

4 



Vow 

w,-"f It Is yr e 

night was be 

depot?. A No 

I saw Mm. 

-TherefOre th 

- away  this side), 

first time you -saw him was When he lute 

VIRLLMAN: She has not said it was esest•-`—' 

Z.11r, COURT: She said she first saw him going into the 

depot. 

she, 

BIJ11,,,,AWDO:. miniate 0 she said the first time 

adw him 

COURT:' In her direct testimony she said the. first 

time she saw ,him lives goinK,into the depot. 

13Y C3URT: 

9 .Le old riot accbst you then?„ A No. 
- 

9, You meant the first time he spoke i 

avenue? A Ye‘s. 

By In, RIFILANDO: 

Whore was the first time he accosted you? A When we 

met him in. 33rd street between Webster and Vireo avenue. 

9 What happened then? A. He , pushed  Anna' 

I asked him whet was the matter and he touched us, bith on the 

skirt. 

BY TH,3 COURT: 

• 9; Did you have  a good look at him? A Yes. 

BY .11R. BURLANDO: 



.4 16 • 

Q What did he do? A, Toucihed both Cd4ii Ua•upon 

BY MR. Ww1,4MAW: 

4. lien how he touched you? 

BY MR. BURLANDO: 

Q What part of the skirt? A On the private. partsi 

Q, Did he touch you. upon the skirt or do  what you pist 

said he did? A Tie ° touched us on the outside. of the e2drt. 

-Q at part of the skirt? A Right here 4. indicating). 

Wilat did he do, after that? 

ever have this in betWeen your legs. 

Who -did he say that t A To both of us, TAO t to either 

one of .119 in particular! 

Q What did he do a fter that?' A Then he ran through 

A.  Then he said did you 

olhe path and when he was 

back here and I will show you 'something and with that Anna Oar, 

man said if you don't go on about your busineee,I will get some-

one who will make you. 

Y u 'Were there all that time? A Yee, sir, 

-.q th her all that time. 

did, you do? A went bick with-her 16.-11141tr-Tiii Q, What 

going through thepafth he said come 

a poliCeman. No policeman was in eight. A lady and Taln 

Q How far k ,did you  go? A To webster avenue. 

0, No policeman there? A No. 

Q. '.ten ,what did you do? A WC aeon a lady a man gettin 

off the car and .we walked back of them up 33rd street 

.4 



until we got to Kati:mph avenue. They went ahead oyex' add We 

went up Katonah avenue to where we lived and when we got about 

half.way the middle of the block 40, 

Q, h1ch block? A Between .33rd and 34th street on 

Katonah avenue, we saW a hgure o,•onritg.up the next street which 

34th street and I said to Anna may be this might be hit back 

gain and w4 went out in the middle of the road to avoid him. 

You out in .the middle of the road? 

avoid 

q,- In thti-mi ddle,of . -the road? A. Yes 

9, .Continue. A So then whenCame back he caught hold 

of bttli of our wrists- and 

Q t1.11 in the middle of 

of the road. 

Oiat happened? A Tie grabbed hold of both of  our 

wrists and -asked' us what we ran evary from him 

hat :pin out end I said if you don't 1t me go X will *stick 

you with it, and ie let go of me and then got hold of Anna Gov. 

stir" .In the middle •-cf. • the road? AYee...:, middle of the. 

road. They were in the. middle of the road when X . left them 

•Q W1.1.e,pe were they when.. you :came back'? A When . z• -da no, 
• .get, bacic I stoe.d.'.oUte t de. of KCcli Si and ven I *IMO, 1)-041t..-11 

was gone. but :Ise,1 them on the ground, both of:thorn on the • 

ground fell when ...I was running for 
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, 
)4, Juet one minuttl, when you oa 

still in t e naddiS"'bf the rase A 

Q ,was,lose there A No. 

Q. Was Mies Gorman there A Roes was 

— on the ground when I came out of Koch's. 

Q Rose was on the ground? A Yes, when I came out or 
Koch 8, and did not get up until Willie Koch yelled et- him. 

I came out in front of Willie Koch. 

Q Ho 4, much ahead of Willie 1Coth were you? A I couldn't 

3ay.

 

He oame right out after me. 

Q Koch FS a w him before he yelled t him? .A Koch did not, 

ee him. Yock, yelled anhe wan coming out of the door. 

Kock yelled before he saw anybody or anything? A 

him? 

Yea. 

fR, WRLLMAN T object. How can the know when KO.* 

'knew. 

COURT 01)j eat o unto in ed. 

Do you know, where Ross was at the time Koch fir t saw 

Objected to. question wthdrawn., 

—   
BY TH3 CoURT: 

'Di you know wien Kock first saw him? 

out of the store. 

Q, That is) you think he did? A Yes. 

474. BURLANDO: 

Q At the time you saw the two of tllem 

• 

A When heron 

were both in t 



• 

middIeof' the road on the ground? A Not thiy wenie no 

middle of the road. They were on the sidewalk 

Q Wukoh sidewalk were they on?, A On the north side, 0 

the avenue. 

Q •You' mean on the east side or west side of theaveraa0. 
• 

A I had it down as the narth. I guessit was the west side of 

the avenue. 

hanpened after the time Koch yelled? A Tietdgot u p 

and ran throur,r,h the woods. 

Ft MC COURT: 

Who got up? A This defendant Alexander Ross. 

When did you next. see the defendant? A I 

'YAM. then unt.1 I went ô t to-AI:Le-magistrate 

'When wa s the t 

In lera 3r 

How. iany days after? A 

You recognized him as 

BY BUlLA7ZO: 

Q 1)1d you make a charge against the defendant Ross 

11 time you sow him  

Q Did you? A. Yes. 

What was, the charge you made against him? 
al 

Objected to as immaterial. 

Obj eoti on overruled. 

BY. BIJILANDO:. 



Q What was the charge you made ga net Alocaattor Roos? 

, A1 think It vras simply aes,aUlt. 

0 Simrle, assault based on what happened between Roes 

You and Trigs GoIrtan that night, 19 that right? A No, t was 

two separate oases. It vies just my case.-- the assault he done 

to me. 

Vi.3.,CbUlIT: It wac  an assault that night. 

Didn't -you charge the defendant Ross 

13Y VW, COUITi.a 

41 You charged him V/ th simple a 9130 ult? A Yes. 

•Vhen, d y.ou 

same night. 

Tit WR BuRtA-prpol 

,q 'Didn't you *charge the defant with *nee ulting you by 

'1111.tting his hand on yoi eon and  aeking You 

AY TIN coun: 
irla or 

:117.M. LitrILA11,1) 

q Did you o'ha ge the' defendant with )vin 

say he assaulted ,you? A That night 

on yaw& p ere On ono. hirtring asked you-th:Orithether---c-r—not yo 

!coact like to luvire.that 'between your -logo? A 

Q, 161 charted him witlh,that? A. Yee. 

Q And tha dIrInda nt stoCii, trial on that charge, did h 

•did. he stg n tria 1 in the court of ElpeOlal SeeejOne? 

31:1 tha t charge? A Yee. 
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Q Wasn't he acquitted? A Yes. 

MR. W3LLMAN: I object. whit can that have to do with 

this case. ., 

THT; COURT: Nothing whatever,- but he field!) the que tion. 

W7LLMAN: I would like to cross examine her upon 

that. 

VIA COURT: P ocend. That hasnothing to do with this 

BY /Ari. BUIMANDO: 

Q Di0 you 9ay anythine n .Specia 1 q (melons Court about 

9tucic, °Be with a hat pin? A. Yes. 

Q You did? A Yes: 

Q Did you say anYth1ng in the Special sessione oout bout 

1105 having 1 id hi'  hands upon your wrist upon Katonah avenue? 

o, becau s I was told that was another case. 

Q. Dirdn't you claim he assaulted you then on onah, 

avenug? A No  I did not claim that. 

•q YoU a e positive that you teetlfled in SPe 

Court that you stuoh him with a hat pin? 

TWCOUFT:She has tha-t-quotti-

That it  r 'petition« 

BY 71.1« 

O it not N fact that when Anna Gorza.nmode her b. 

*,Lu J.P t, bet or 1:1 magi stra te.. and made out liar complaint 

)itml 1,yhen the j uclge clew it he me de you make a cOa&flt 



this man for theother aesault? 

Objected to ae incompetent, 

MR. -WIILLMAII:. Counsel brought 

TIM COURT.: It is immaterial. 

he Wag \trying, to bring out. It has 

CaSe• 

.. V.,LL'IE.AN: That 15 why I objected. 

I did not know what he wished to b 

out. 

'41: 1LLUN: 

Q. just .one more thing, after the 

4ntte on Anne Gorman, did you 14(31 two dficers? 

They re not thq o floe" that 

tot 'Disci:- You Rive a deso•ription to them of the lien? 

q Did you later Five a desc.ription to the two officers 

Niho 4re here in this case of 13oss? A We wrote a letter over 

the station house descrbing him in the 

XI IS. BM-VAN:DO: 

Q, joy did you 1.-Cioate Th1ItfendaTnt4 —A--- Ch detectiir 

located him.. 

BY TH101 COUPT: 

9, Did you ever give hisi. name o anyott ? 

. know 11,15 name. 

COURT:I asked you c ce when 701.1 rt 



• 

defendant and you never an that IfuAsti n- 06 so 

inte-rrupted and went on with 9110,114r queetion #en dt 

you next eee this defendatit after that tight? 

VTR WITNRSS: The week after when he was brought in 
o A 

the magistrate s court. 

BY Ttiqi. COURT: 

How many people were there? A In the emir room? 

H.',cAl 'many? - A., shotild., think about ten. 

Q 14,en .or ,women .o r policeman or  what? A.. qhere was a few 

omenthere • a na my mother was itht me, , 

-.11. Who else?. A. ,Thrtro. were • two other" ladles and the rest 

.•Wate 'Ilion,. I think. 

Tt 19 four vromen an.- • SiX men? .A Y' 

.Q Were they police office.rs.- in • urifiroin. A Well some of 

them were. 

Q tmanyow 'were wltrtout. ,uniforma A. 1 should. •say about 

..four 'were. without uniforms. 

9,4 kere They 0.14 or young ...-Men? 'A. I don' tknow now. 

.was Y'ors.-1 wee -the .only 

Q. So you had no difficulty in piol:cing him out ae the boy?" 

A No, he WW1 not brought up to us to 'pick him out. 
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CI I want yot to etate when you saw him next, under whet 

ircumstanees, cannot you tell us -- you said he was. not there 

yet I asked you When you next saw him and who was present? 

A It was in court.' 

Q You told me he was not there? When he was brought 

q vihon.dld you- next see him -- he was under arrest? 

A Yes in the court was the next time I saw him after that 

night. 

Q You saw him led into coiirt bY officers in Uniform? 

. A They were in plain cloth POthat 

q But you knew that he was ,not an officer? 

95 not an officer. 

Q How aid you identify himthat day hew well 

known him -- how do you know this is the boy who did these 

things? A * That night that .he attacked us he had  to cap 

'holt coat and of course for the last two years we have 

seeing him by sig,ht. 

Q You have seen the boy that attaaked You frequently for 

two years?. A Yea, oil!. 

You never knew what his name was? 

Wever heard his name? A N.' 

Q When he was brought into court that 

Wee the boy? I knew it wee the boy. 
- 

Q You did not know :he was a neighbor of yours? A 

• <15,•6 



not know he was *never a neighbor of Olin*. 

BY TH1 COURT 

Yes'or no? 

. BTILAN160: 

4 How far •did he live from you at the time Of thil) 

lege& assault? 

THI: COnT: 

q Do You kn 

BUlLAVDO: 

TO it not a fact it is 

. COURT: $he says 

TUI,1 VT,TNBC,$,: I 

m/' COURT f 

4!)

 

You Ac. not know where he lives 

A ) I do not. 

9th Street s ince he was arrested. 

Now you know but before that you did not know where 

-12n:11,400 A_ 

R I 0  NI called as a witness in be, .   

bolf.of the People', being duly sworn and examined testio. 

fled fOliows: 

YICTMCWINAVION MR. VILMAW: 

lrficer Varion, ip April of 1911 were youl in thO 

tectiv BAlteny attached to the 79th Preo not? A I vas, 

q Did you on tiii) 2nd day ofAfay arrest 040 defon 

wukVC-



• A On th first of nay. 

Q Where wee it you found him? A I, found him in a "build-

inr, in the course of construction between 44th and 45th street 

on the west side of Fifth avenue. 
7 • 

• q 11. a wokIn thee on, .the building? A Yee.. 

him? 

•ii cild you first tart _out on the ease to look for 

(IntrIT: jji A n terial.. 

flLVilLT:%111 X thdraw it. 

,Tust t.ii iro.uetan•el surrcunaing your arrest of 

m? A. X met the def ondant ri th building as I described and 

I aid i yowr nai Aixndrr73Css; "iTe said yes. I said -- do 

ant Altogo on anki state te conversation? 

TH.( C011111. Yes, Nyhatev.lr you said to him and he said 

to. you at that tine. 

A .(Oontinuing,) T said dd you have any trouble with.any girls 

SySo 

• the otliA7° e said no. I sold a girl named Anna Gorman 

who lives .ir Iloodiawn fiaya that the othlr- night on the 25th of 
at 

April about ten 'cloo,k while she wul walking mit 234th etreet 

and Kat. ørh rjuAthaa1a *that you Struck her. tev ral times-

Tn. y owe. fist ont the ouy anG knocked he,r down 'to the side-

•Ira 1:R* lo rlaced ono ?land under her clothes anci. touched her per-

eon.I o a ct 410 you uo tlwt Raid yes., 

BITRI4A,;(.01 I would like to ask that all this be 

etic<er't am' the tseco rci „upon the ground that t the time 
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r - 

e. 

t. 

, 
this statement was wade ,the defendant 

his rl.ghts and it is not binding upon 

53 

was not warned of 

"-the defendant. 

,r TIP! COURT: Objection overruled. '14:Koeption. 

BY ;,t.R WILM/kV: • , 

Proceed. A said what caueed You to do that. 

Same objection, ruling and exception. 

TH:g COURT: Any admission he ma4e_at that time I will 

allow. 

'i3U9LANDO: e WIJ 9 no t warned of his :,rights. He 

was not notified. 

VI?, COURT: It was not necessary to warn him at all. 

.BUMATZDO: I except. 

TH".1 COURT: Proceed. 

TH1,WIT113..SS: He said I  was with some other boys up 

at the candy Store in 233rd street nekr White Plains 

avenue and be said we were. talking about bad things and two 

girls passed and I followed them down through 233rd street 

and I met them at 234th street and Katonah avenue and 

said what is the matter, did you forget yourself, and he 

said yes, I must have forgot what 1 was dbing 

'BY MR. WIIMAN:-
• 

-uattri- fficer when—fall a' rra igned the defendant in the 

magistra s court? 

Tnit COURT: I sustain the objection to any question 

as to what took place at any other time. 



I will lay foundati: 

, law. 

Q Wes anything said to defenda nt before 

hi ngs by th _clerk t ok the formal --

Tit" C6ITRT: Mot is not ,the war to prove it. You wtU. 

hove to .call The inogietrate. I will not falai you to prove 

court. I have allowed you airixthinif '5014 ir 

•c go •the limit. 

'iclairAVI 14ot even if p flVft. that • e was warned? 

GJ o, this. in only the 'testimony of a police 

off icer. 

Tagiet • rat_ 

Tt may or may rot bo accurate. Then a man le 

once placed under 5.„reet you have to 'prove him guilty. 

ut if 4 ,Vtia}i ee will not allow any 

testimony F to yhat..toolt pl los there. YouLmay .call the 

7rot.glcotrate.., 

Vr?..T.VirAill•his woe tita clerk. 

illr4)

 

CUT Itle oleo rly illegal, beau ea the cleric 

hos no right to ok any. question of him. No one but the 

magiotrot& -boo ,ighttc ook him onY quettion. ofteterbs 
• . • 

ts arra igned in oeurti but the pollee offioer ofon ook 

Citielti on before' he •o rreete him. 

.1);\ !I'll/7470W 

1;4.0 •:;;Tou •""'"' 

Y'Oti 1v41...11..wOrrunt .ix 

k,A.e a Yiel POO *. 

'at 

That le th 

yotr owlets *ion 

ji tislotione 

U spoke to 

his 4r:root? 



 ,etifilsvogisiaott~ 

BY TH COURT: 
Did you tell him? A I told him I 

we had this conversation. 

11 Before or after he told you all this? A After. 

TH1 C3URT: Repeat the first question. 

The qv stion t peated as follows: Did you toll 

. 74.ot19t tlle t11.1 you spoke to hir that you had a warrant 

In your pcisnession to" 'Ais arrest? 

BY TT? COTTRT: • 

Yee .or no? No. 

BY !tit73. I4111LANDO: 

'cis, Did you td1.1 . Ross it was your in entiom to arreet 

hire A Yes. 

C:), Before he made any statement? A No'. 

Q After )1n get all through tellfnv you all t„hit, then you 

a,rrested him? A I wruld not arrest 'hit unless T was sure he 

W a e the ',Iran X mnted. 

TII4 COURT: Donot mu,ko any xplanation but Just n-

• aier the question,. ; 

YR. BURLAIII)0: I more t: s trike that out. 

THIll COURT: t'&1}ce out the last part of the answer. 

aye ,yott Jnvestlgated Ross st all al ce that time?A. No, 

did not. 

"f rTarmAN: 

Was. rif,f2 you when yoU e the arres ? 



C 

A Yes. 

BY MR. Bt1RLANDO: 

Q 'Was he with you all the time, alway0 in a posttion to 

'hear what was said at the time that oOnvereation took 

A In the building. 

Q 11.R. could hear everyt}:iing you have t 

78Y¶Lt COURT: 

Q, A,`1 far asyou know? 

right a'iongsids of me.. 

Q Did he join in the cornrersation 

questions? 'A I put 511 the questions, 

BURLATMO;. 

to tay 'here untiA...,Ahe oth 

stifled a? 

r officer comae in. 

will reriain. 

.;* gi1 G I B A,oall7ed as a- witness 

, duly sworn end examined) testified as. fiol.lows:: 

(43rd Precinet.), 

111:14.1gCT NICAMINATION' BY 14F,i. 
t. 

*sr April of iatist year were you.-connected wi4.,h the De--

too i-Vo Ilureau of the 79th Precinct? A Yes. 
together • 

Q Did you/ gx with. ‘')ff leer Marion on th.( 

1911 arrest this defendant? A Yee. 

Q Where was it yolx arrested him? - A On 

5th te to' 
, 



• 

q Go on and state the circumstances ourround 

. A nffider 'a non and myself went to the build  

formed that this defelidant worked there and we went to 

r fifth floor, wbere he was working and. we asked him If be wa 

Alexander 'Ross'. He said he was. We  asked him if he had any 

• trouble with any girls a few nights 'ago., He said no. Ile told 

him tnat Or1 by the name of Anna Gorman said that be threw he 

. &own, 9t,4uck her several times and put his hand under her 

clothes. 

ficer !farion told him. his? 

Objected to.. 

MR!, COLin! Ur. Wellman, you have no right to ask 

lea ding ques ti 
on3Y

 -C3iJT:

 

said .these th. ngs? A Detectiv!at Marlon. 

W!MIPAN , . 1)4 g you ,Honoriel pardon. 

vu2rAV: 

.GO ahead? A rt.'e said he did he aid strike her and 

irxt his hand undo•1:1,e,vtt clothes, 'We asked him what possessed 

him to do that said he wee out -with a crowd of beYs----CM----

223rd eteet ar,d White Plains avenue and they were talking 

about di front things and girls. in particular and he said on 
, • 

114q welY home 110 thougb ho 'would do 

why he done it , 

t —Tit did not know 
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CROSS RXAMINATION BY W. BURLANDO: 

Q Who asked all those question? 

TH... COURT: He ha e answered that. 

BY TNT. COURT: 

Yiho asked the questions? A Officer Marion. 

BY 10. BURLAUO: 

You just etood. by'and listened? 4 Yee. 

Did you have .0 warrant for him? .A No. 

cl How did you know that t was .Alexander Ross you wanted? 

A The .girls told us his name. 

after the alleged crime. 

,They found out two or three days 

Q They told you where he was working? 

name . ta de 1 nqui ri eS and found out where he worked,. 

Just tell us again what you say the young ran stated In 

the presance of yO,.1 and Officer Marion as to what he did as 

to ,,vhat he said he did? A Detective Marion asked hint it, he 

assaulted the. Girl aria threw her to the ground and put hen 

under her clothes and .h• Said he did. 1uion told hire that 

the girl ',lade that accusation-. 

Q Did he say that he did anything else? A. No. 

Q Did D tective arien ask him anything else? A Ile 

him what T)rorapted him o. do that --and. he said he. ót 

BY -Tan COTTRT: 

Vihet: did he .a)i•-., If a hi A The amid he lost., Itie". 



Amid end he did no 

BY MR. BUALANDO: 

q Did he eey he A .e,th her to 

ground. 

sq Did he say. he struck that girl? . A No, he Old n 

that himself. 

Q Be-, did not say he struck her? A No. 

Did he say this happened' at Kai onah avenue, or did he 

nay it happened down belowdown Webster venue? --A On Xatonah 

avenue between 233rd and 234t1Letreet. 

Q Are . you familiar withiCatonah avenue a roun 

•Q .Do you know, how wide 233r1 street le at kat onah avenue? 

A Well., it le an ordinary Street. 

Q 233rd? .A ray be a little 

street. 

Q That ie one or the ,leading thorou0fares up therti. 

it -not? AYes 

Q That in lit up with  arc lights? 

e arc lights there. "\ 

And tt is quite a buey thoroughfare 

time of the night. 

Q Yiat time of the night was it? A Between nine and ten. 

How do you know that? A I have/aften been up :that way 

at that hour. 

t9 



- 

I  

BY THECOT:  

• 4 VOW 40 you knew that wail the tour it ha ri 
°cuss the girls told US it  Was that hour. 
BY MR. WIRLANDO: 

Q Is 'Caton& Avenue pretty well lights Up? A Ther..è 
arc lights on it, yip. 

THE, ?EOM REST. 

ALEXANDER ROSS, the defendant, being 0010 

a witness in his own behalf, duly sworn and examined 

titled as follows: 

(Residence 326 East 239th street) 

DIRECT EXAMINATION BY MR. BURLANDOi 

Q Do you know the complainant, Anna Gorman? A Yes, 

Q Do ,you know Helen Casey? 'A Yes: 

Q • When did you first meet Anna Gorman and Helen essays, if 

You know? A On that night I met them at White Plains road. 

Q When did you first see them or meat them, not when you 

met them first on April 25th, but when did you first meet those 

girls? A About two Years ago. 

Q Where? A At 233rd street and Carpenter Avenue. 

Q Did you ever speak with them two years ago? A 'Yeposir, 

was - hem that— niOt 

Whore did you go that night with them?' A We walked 

do= 233rd street to Webster Avenue and up 'Webster Avenue a few 

blocks, and then we left them there they walked across the 

street and they met a couple of fellows, ether fellows over on 

the other side of the street. 

Did you ever see them after that first meeting two Years 
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ago? A 'Yee about two or three times livery W 

-4 You knew the two girls well? A Yes., 

Q Do You recollect the night of April 25th, 1911l 

Q Where did you first see the girls that night? 

Plains road and 233rd street. 

Q Where were you at that time? 

stoop with a few other fellows. 

q Where, whose stoop? A John Sutherland's stoop. He 

has a tonfectionery store up there. 

Q,Was it your oust= to go there Jut 

,that you were -allowed out? A 'Yes. 

4:1 What tine *us it when you first saw, these girls? 

,A About half past nine or quarter.to ten. 

' Where were they  A They were coming down the road. 

They were just about passing the store,  just as 1-vus:going to 

leave. 

The wane 'side, or sopposite side of the street? A OM. 

site side. 

  That is, north side, of  233rd street? A Yes. 

-11 You say about the time they left or passed Sutherland's 

'store, you started for home?' A 

A What side:Of the street did you 

side.. 

about, erVery night 

Q  And you walked down the hill towards the station? A TOS, 

(t. •Did the girl's contnue fin the north side 'of 233rd street, 



• 

towards the station also? A Yee. 

Q Now, did they ecede you, or were you ahead it t 

A I walked a little faster than then, and 3. got down at th 
Nit 

bottom of the hill ahead of them, and then l want into the ,1,00d 

lawn station. , 

Q Creased 233rd and went into Woodlawn 'station? A Toe. 

How far behind you were the girls when you went into 

Woodlawn station') A About half a block. 

Q How long were yoU in Woodlawn station, if you know? 

A I went to the toilet and then came out and was talking to the 

ticket agent for a little While, 1.know the ticket agent 

quite well. 

3 

..... 

Q Was it your cuetom to do that about every night? A About 

every night I used to stop in there and see the time. 

You knew the ticket agent well, and you stepped in there 
".? 

and talked to him? A Go in and see the time, and see how muoli 

time I have to be home in had to be home about 10 o'clock. 

Q • Always have to be in at 10 o'clock? A Tea. 

,Q After you came .outof the stations_where were those two 

young ladies? A Ahead .of me. 

Q How far ahead? A About three-quarters of a block. 

Q, They were 'about to Webster avenue? A Yee • 

Q What did you do? A. I went walking right on home up 

233rd street.. 
„ 

Up what street?' A: Straight up 233rd street. 

Cl 
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How 'far up 233rd street did you go Yefore the,girls 0240k.. 

ed'up and you reached them? A About 100 feet west of Webster 

r 

Avenue. 0 

(1 When they dlacked'Up, and when you caught up to them, 

what did you say to.them'and what did they say to you? A I said . 

hello to Anna Gorman and. she said hello tome. 

ra Was anything 'else said? A We were talking to her I 

was talking, 

kiss her. „ 

vs am we were talking together and they dared me to 

Who dared you to kiss her? A Anna Gorman, and 1 went to 

kiss her, and both of them ran away, and when they ran away I 

started for home arid did not see them any more that night at all. 

C4, How did you go home that night? A 1 went up -- I contin-

ued.up 233rd street for about twenty-five feet more, and then 

there is an avenue comes in there, Vii10 Avenue., And. so 1:went 

along Vireo Avenue the way I go every night. 

Q. is that the only .way you can reach your house actually 

on a direct line?, A. Yes. 

in what - ill:root-ion must you-go-in-order_ta_reaohyour 

house, in order to go up 233rd street and swing across Katonah 
. to one block 

Avenue? A I have to walk along.233rd streetvweet of Webster 

avenue, and then along that for about two blocks, and then there 
7.4 

is another avenue comes in there, and 1 have to turn up there 
4 , 

to that, and then go along there to my-ho!4siCartha Avenue, it .,0 

is called. 
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ft In 'other words, if you went along and went home by 

lEatonah Avenue you Would have to go away around a corner, and 

then go all the way back and actually down about half a block, 

is that a fact?, A  Yes. 

q instead, the only way you go home nights coming from 

Williamsbridge or Woodlawn station, is by cutting through that 

lot and gQinu through upto your house? A Yes: 

Sure about that . A -Yes. 

After theTilAs.left.you, When you tried to kiss them, 

did you see them any mCre-that night? A—No-. 

1>Ositive.4-bout that  A Yes.. 

if auy,statement id made in this court that you saw them 

again at Katonah Avenue, would you say that Is a faot? A It is 

. not a fact. 

You did not see them any more that night? A N • 

(1, Do you know whether those girls ran' and got a policeman, 

'or not? A i do not know. 

Which:directiOn.did they *go ante; you left them there? 

I could not say in whiCh‘direction they went. 

q Did they follow you? A No,eir. 

Q When did you know that a OcmPlaint was made against 

for your  action that night? A -About a weetedrter• 

Q Where were you at that time? A 1 was working in 

building in 45th street and 5th avenue. 

What were You doing? A Plastering. 

9.0u 
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Q How long have  you been a plasterer? A Abdut a yilkr,a 

three months. 

Q, Who were you working for? A Klesi•Thompon 00110111y. 

0, Is your, father also employed there? A Tee, sir) he is 

the foreman there. 

Q How long has he been employed by that company/ A, About 

twenty years. 

Q. You were working at the same place as your father? A Yes.' 

(1 What time of the day was it that you were informed of 

this complaint? A Betwe(In one and two o'clock, right after 

dinner time. 

Q Who told you about it  A Well 
e04A 

(1 What happened on that day? A 1 was up on the scaffold 

and we were running some cornice on the ceiling, and I was up on 

the scaffold, arid two men came in the door down below, and they 

called' me down off the ,soaffold and asked me my name, and I. 

told them my name was Alexander Roes, and they asked me if 1 

knew Miss Gorman and Mies Casey, and 1 said yes. They started to 

ask me—mor4_questionw, and then, they said, you will have to come 

along with me, and 1 said all right. 1 did not knew who the 
, 

two men were. While we were walking down to the subway they 

• started to ask we some 'questions, asked me a lot of questions,' 

and I don't know what they were asking me.. I can't remember 

what they asked MA. 1 did not know who they were. 

Have you any idea what answers you gave them? A No, 1 haws:. 
not. 

• 



 ':ethivrwr-

(.1 You are sureyou unaltered he questiO1W 

you to come along, that you were under arrest? A 
Q You did answer questions? A Yes. 

1,4 

MR.. IlUBLANDO:. I move to strike out the teStim 

those two officers as to the statement made by 'the defend., 

ant, on the ground he wasunder arrest, and not inforM d of 

Motion denied. ftception 

BY MR. BURLANDO: 

q Do you, remember the 25th of September, 1911 .being on  

trial in Special Sessions? A Yes. 

Q Charged with assault? -A Yes. 

Q On the complaint  of Helen Casey? A Yes. 

THE COURT*: What has that to do with, this complaint? 

MR. BURLANDO: I would like to show that the whole 

subject matter of this oase was brought out in Special Ses-

sions, and tried, and he was acquitted. 

THE COURT; You did not plead prior jeopardy 

• tried there, 1 suppose, for an assault on  the Casey girl. 

- MR. nURLA NIX) I kno7, but at that tirae she made all 

the statement she knew of the case. They both Made all 

the statements. The papers were sent 

THE COURT: Nothing to do with thiscase at all. 

sustain the objection to that testimony. 

MR. BOLAND(); Will you permit me to ask the defendant 
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4.4444: 

Whether or not in Special Sessions, the papers Ii  General . 

Sessions were brought and placed before the Special Bassions 

Judges? 

THE COURT: How does he know? 

MR. BURLANDO: Do you with ,me to take the stand and, 

prove that? 

THE COURT: You could not prove it. To plead prior 

jeopardy, it must be the same complainant also, and the 

same cridertflarged. According to your own statement, it ape  

pears he was tried In Special Sessions on a charge mad*, by 

the Casey girl. We have nothing to do with that.  

MR. BURLANDO: But if your Honor please &t, thattime 

both thilfasey and the Gorman girl testified to everything 

that took place that night, . 

THE COURT 1 have ruled upon it 

exception. 

MR. LMAN: The couneelfe.statement 

ance with the facts.. 

THE COURT: Even, if it were true there is nothing in 

it and I will so instruct the jurY. They will takertheir. 

instructions on the law from the Court. 

BY MR. BURLANDO: 

q How old are you? A Nineteen. 

Q Are you a graduate of the public sohools? 

about three grades before. 
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n you left, what did you do? A Started as p ftiOrte. 

helper. 

.q How long did you work as plumber's helper? A Worked - two 

Year0 for a plumber, and, then he sent'me to the country, and 
0 

while there he railied my salary and when I came back to the Oil 

he took it down, and so 1 left .him. 

Q What did you do next? A Then 1 started as plasterer's 

helper. 

q With 3-oir father? A , Yea) with my father. 

(1 And you were there until th tiru you have been arrested? 

A Yes'. 

ct You have been there 'ever winee;) A Yes. 

CROSS EXAMIkAT1ON: 

Q You say you had known these twojgirls for two years? 

A Yes. 

Had seen them two or three times a week.sinoe you first 

met them two years ago? A Yee. 

A And you were out with them one night in 233rd street? 

AT—Yee. 

Q Zuet,abbut the sathe,piaccihis thing happened' A No, 

.about tiro blocks east of Where it happened, 

trUet in that neighborhood? A, Around that neighborhood* 

Q "You told Oiel yoir.: =Me and,. they told you theirs?, 

'A Yes. 

80+ they knew your name? A Yes. 

, 



They knew where you lived.) A I don't know whet110 

they knew where I lived or not. 

Didn't you tell then, where you lived A I was out en AY, 

bicycle that night, and they saw me put my bioyole into the beck 

At the time this happened, you lived in 239? A Yes. 

About four blocks from where they lived? A About that, 

Q They .knew Where You lived at 'that time, and knew your 

name, sure about that.,  A 

Q, You were not arrested until six days after this alleged 

assault? 'A Yes. 

Q It was. Monday, 

It was Monday. 

Q Away down here on 5th avenue and 45th street in this 

cts Had you been living at home up to that time? A Yee. 

Right where these girls knew where you lived? A Tee. 

Q Had you been on friendly termswith them for' two years, 

called them by name, 8co.? 'A. Yes, saw them two or three times 

every week. 

Q Always greeted them and said good evening? A Yes. 



Q You moo sitting that night, the 5th 

herland's stoop? A Yes. 

q No question about that -- with some:bo 

And presumablyyou were talking with those boys? Alit. 

There is no question about the truth of that? A 

These girls went by, you saw them go by  A. yes. 

You left the orowd of toys no question of that, Ss 

there? A No sir 

You did 0 by the girls and enter the station at Wood-

-A Yes Y 

Q Then you went into the toilet, A. Yee. 

.q Then you Came- hack: and followed on up caught up With 

them, although they were how far ahead, About three7quartore 

o'r a block. 

You did not stop very long and talk with the station 

agent, did you? A Well, not so very long. 

14 Then you came up to these girls and they dared you to 

kiss themi›. A Yee. 

q Then they ran awsoi? A Yes. 

' q And that is the last you saw of them that night? A Yes. 

Until you were arrested and brought 'into the Magic; 

tratele Court charged 'with assaUlt with intent ,to commit rape, 

you had not seen them at all or heard from them? A No,siri 

q • Thsofficers Who arrested, you had You ever seen them 

before' A No sir.• 

11. 

' 
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4 Never saw n your life before they arrested you? 

A No. 

4 Never had an'y quarrel with them? A' No, sir. 

Q No reason why, that you knowof, that they sho4d aeltift 

and say that you said pomething* that .you did not say? A NO, 

q Willie Itoch never had a quarrel  with him, did you? A No 

he belonged to the same club I did. 

He belonged to the same club' that you did? A Yes. 

Q Don't you remember anything that you said to these if 

fitter!? A No, sir, 

4 Do you remember their telling you what you Were ehmrsed 

with by', he girl, Annie Gorman? A, They did not saY 1 was 

oharged'with anything. 

Objected to as Improper. Objection overruled. 

yxception. 

- 
Sure about that  A Yesi 

q Although you remember that they questioned you in the 
• 

subway, and you can't remember what answers you made, or ques-• 
e  

tions they put to you, you are Very sure they did net tell you 

*hit you were charged with? A Yes. 

q 'Did you ask them? A No sir. 

q 'Iust went along quietly with them? A Yes sir. 

Sure ,you did not tell them you were sitting at author. 

land's? Pretty sure of that? A Well, I don't know. 

la Talking with some boys, do you remember telling ,them 



A- 1 mn not burs.. 

Wells de you remember the officer ellying*at. 

'pitting at Sutherland's oandY.etore talk1ng about girls, iien 

these .girls went by, is that. true? A X  heard him 'Oar 

4': is it true. you were. talking .aboutT girls? A No.  

4 Everything. 1040 'epcpepUthai, that yoU were sitting  

at gutherland't and girli*ent by  and  3r.Q11 were with .a group i • 

and left them?A Tee. 

4 You did not tell the Officer at any 420.'0041M di4--

knock down Anna Gorman that night 

4. And put your handAindectlii4olothes? 

Positive about that? A Tee. 

Do you remember in the Magistrate's Court being eSket‘ 

pertain questions and answers being written down on a paper? 

THE COURT: Was he represented by an attorney there "II 

by whom was he asked those questions? 

MR. MIAMAN: I will ask him first if he was 

sented, shall 1? 

THE COURT: Yes.  

BY MR. VJELLMAN: 

Were you represented by a lawyer when you were in the 

Magistrate's Cour:1 X was in the court, but my lawyer was 0 

Didn't your lawyer, Mr. Borland°, go to oourt with you? 

A He was not in court while 1 was there. 

Q At no time? A After the Zudge asked me_ some questions, 



4..m.111110.  
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then he come in. 

Q He came in Only after that? A Yes. 

BY THE COURT: 

A 

A I think it was the Judge. 

Q Who asked you the .questions, the Judge or the Caericio 

'q Were you in one room and asked questions, and _then did 

you oome out and were you asked to sign a paper? A I don't kV 

BY MR. WILLMAN: 

Q Is that your signature? 

BURLANDO: I object; he was not reprepented by 

couns el . 

THE COURT: I will not allow any evidence of what was 

stated there as 1 understand it, the Clerk asked him the% 

questions. 

• MR. WELLMAN: May 1 interrogate the witness briefly in 

regard to •thi .°ape in Special Sessions. I won% go into it 

deeply singe counsel opened the door. 

THE COURT: You may put your queetions. I do not know 

what your questions are. . 

BY MR. WELLMA.N: 

Is it not a fact that What you were tried for in Special 

Seseions and acquitted of, was,. a charge made by Helen Casey that 

you had shoved 'Anna Gorman into her and had placed your hand -on 

her person? A No „ sir. 

Q, Was not that the charge? A 4 did not do that. + 



' 
4 I know, but was not that the charge? dt. 

BY THF COURT: 

He wa.s tried on a charge made by Helen Casey? A, 

BY MR. TFIIMAN. 

9, 10 it not a fact the only two witnesses called were 

Gorman and Eelen Casey? A Yes. 

TH? COURT : We have nothing to do with that. 

MR. BURLANDO: That is conceded. 

THE COURT: That is -611tuc'h. 

R. WITLMAN: Counsel stated that the girls said thef 

were telling all that happened that night, and 1 hare read 

these minutes, and I want to state the contrary. 

TIM COURT: The jury will disregard. that. They will 

try this case on the evidence produced here. We are not 

bound by what was done in the other court. It this were 

a case between the same parties, it would be a different 

mAtter ana wovad 10 a Proper matter for investigation, but 

It ie not It is between different .jiartieei, 

BY '1.1.R. 

How.mueh further home was it by way of Katonah Avenue 

than by the way You generally A it is from five to ten 

minutes wall( out oe t'.'o way. 

Ii i+-,'.1.10t just orm It le a, 

You ,lave to 70MC b,ok another liqlf a block, 
I. 
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RE.,431RSCT 211/41 RATION BY MR 2 

(1 To get to your own ho A Yes. 

q Have you ever been convicted before? 4. VOOsir'e 

4 Have you been in oourt before the time you were.bOu 

here on this charge and brought tO the Magistrate's Court? 

A% Have you been mixed up in any trouble? A  No 

q Of any nature? iv 170. 

4. Do'you go to church? A Yes. 

And did you go to Sunday School? A Yew, I go to church 

three *times a day, bible class in the morning morning service 

and evening service. 

What church is that., A IPOodlawn Vresbyterian Church. 

in the choir. 

Mdd You join the church'? A I joined the churdh. 

How long.ago? A Three months. 

Why didn't you join it sooner? A 

Mid you ever keep company with a young lady? 

THE COURT: What has that; 

 MR.___BURLAND(;_: 

(question repea:t4-

60 with this aase?. 

tbit* tbat is the whole easel as • 

Are you keeping company 10,01 A young lady no*? 

exactly keeping companY. 1 go down to her. house. 

4 And call an thp yorng A Go down to the girl's 
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house every other. Sunday. 1 don't go espeolally tCsee the 

- girl, but the father and mother. 

What is the name? A Miss 'Pixie. 

THE COURT: You have gone far :enough. into, that. 

BY R. BURLANDO: 

Q On this night was' Mr. Sutherland about when you were 

talking with these boyEo A Yes. 

Q Was he around? A He was right in the store. 

Q Right there where you boys were? A .Yee. 

• BY THE COURT: 

Q You wore on the stoop? A Vick door was open. 

3. R 1 3, nailed as a witness in behalf of the' 

defendant, being duly sworn and examined testified se 

follows: 

,(Residence 574 East 141st ,street). 

DIRECT ERAY1NAT1ON BY MR. BURLANDO: 

Q Do you know the .defendant, Alexander: Ross? A Yee. 

Q Do you knowothers who know thefieferidatit----A---'-les • 

Q How long have you known the defendant? A Vivo to six 

Years. 

Q. How often have you seen him during that time? A Well, 

the first part of the five years 1 called often, but the last 

two years 1 have not seen him very often. 

-Have you heard people discuss hie moral character? 



.2 

A In a general way. 

Q What is it rood or bad? A Good,. 

Q Does the defendant Alexander Roes call 

or call upon one of your daughters? 

• Objected to as immaterial. Sustained. 

, (No cross examination). 

TOHN SUTHERL AN D, called as a wittiest) in behalf 

of. the defendant, being duly sworn and examined, testified 

as follows: 

(Residence 682 last 233rd street). 

MEM EXAMINATION BY MR. BURLANDo: 

q What is your ocOupation? A I keep a general store, 

newsdealer, cigars, tobacco and candies. 

_q Do you know the defendant, Alexander Ross? A I do. 

How long have you known him? A About seven Years. 

Q Do you know others who know the defendant? A V'es. 

q Other people? A Yes, 

 Q,  Have-you-ever—ea  them discuss his moral char. 

aoter? A His charaoter, as far as I know, has aliitaYes been 

good. 

Out. 

MR. WELLMAN: 1 object, and ask to 

THE COURT: It is not responsive, but r will let it 
stand; 



Q, Did he frequent your store') 

THE COURT: That ie. entirely imaterial. 

THE WITNESS: Pretty near every day or every night. 

in the venings he would come in with a lot of other boys. 

BY MR. BURIANDO: 

Q Did, you liete.rito their conversation the several times 

they were in Your store? A Conversation? 

Did you hear *hat they were talking about/ 

THE CoURT: Confine him ,to the night in question' 

BY MR. BURLANDO: 

Q Do you recollect the 25th of April, 1911? A Tea. 

Q, Did you  see Alexander Roes in your store that night with 

other boys? A No, I can't recolleot that he was in there that 

(I Cannot recollect it:„ A No. 

CROSS EXAMINATION BY MR. WELLMAN: 

Q Fe is one, of your, steady customers? 
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MARGARET WOOD, palled asawitne04 in b 

defense, being duly sworn and examined, testifiedas follows 

(Residence 326 East 239th street). 

• DIRECT EXAMINATION BY MR. BURLANDO: 

q What is your 'occupation? A Dressmaker. 

(1 Do You know the defendant Alexander Ross? A Yes. 

' Q Do you recolleot the night of the 25th of April 1911? 

A Yes. 

II Where were you that night around nine or ten o'clock? 

A 1 was in Mrs. Ross house. 

Q You were in Mrs. Eves' house,' A Yes. 

(4:- Was Alexander there? A He came in a littlebeforeten 

o 

Q What A •TTe came in a little before ten. 

Q How do you know that *A Because -1 had some friends 

that were leaving to catch the ten o'clock oar, and they were 

just going out as Alex came in. 

cl You had some friends that were going to meet the ten 

ofolock oar ifid got oUt-a few-minutes—before—ten--A--Ther-AnIre_____ 

going out as Alex came in. 
• 

(1, They had to goto where, Webster Avenue? A Yes. 

(4, That is how many blocks away? 'A About Six or seven 

blocks. 

. You are sure Alexander came in the house While your 

friends were still there? A Yes. 

• 

t 

gry 



4 Did he saysn3rtbiflg to you elliza0 

h01,10 there. 

Q Did he appear in any way molted? A O. 

(I How often had you seen him beforethat time? A I haTe 

lived in the house with them for two years. 

Q Lived in the h.ouse with them for two years? A Yes* 

Q You used to see what time he got in, every night? A Yee.• 

Q . Is he ever out after 10 otolook at night, if you know? 

A Very rarely, 

Q  When he would go out after ten 

THECOMiT: That has nothing to do with this oases if 

he is out after 10 o'clock at night or not. it, ii no 

• Crime to be .out after ten. 

BY MR. BURI.ANDO: 

Q You are positive on that night he was  in before ten 

'o'clock? A Yes, quite positive. 

Q And did' you look at him when he came in? A. Yes. 

Q You did not notice anything strange about him? A No. • 

Q The same as usual? A ves sir, the same as usual. 

Q What did he do when he came in? A Vent into the baok 

stairs to' his room. 

Q That was his usual custom? • A Quite his usual custom. 
• ( No oross-examinat ion) . 
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ALEXANDER R 0 9 9, called as a witness in behalfof 

the defense, being duly eft= and examined, testified as 

follows: 

(Residence 239th treet, Woodlawn Heights). 

DIRECT EXAMINAT1oN BY MR. BURLANDO: 

Q You are the fa er of the defendant, A Yes. 

q Do you recollect the 25th of April, 1911? A Yeats r, 

do. 

• Q Were you at home that night? A No  not until about half 

past ten. I was out io.a meeting that night and gat hove 

around half _past ten.. 

Q, When you got home, was Alex, home9 A The whole family 

was in bed. When 1 'got home .and I was the last to  come in.. 

Q, What is  the usual time Alex retired A About ten o'clock 

he gets, strict Orders, he and his brother, every night When they 

go out, that is the orders when they arise from the supper 

table', to go out, to be in the house at half past nine .or ten 

o clock at the latest. 

MR. 'MTN AN: The People will concede the defendant, 

was home a few minutes before ten, if it will expedite 

matters. 

BY YR. BURLANDo: 

q Alec is working under you now  A Yes. 

Q As a helper -- what is he doing? A 'Learning the trade 

as an • apprentice. 
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q An apprentice., A yes, sir, indentured apprentice, boui 

apprentice. 

Q Since he has been an apprentice, has he been IrovoW 

in his work, going down daily? A He 'never missed a day Until 

this case came up. 

Q Never missed a day? A No. 

.other day 

girls oranybodyp before this time? A No. 

Have you ever had any trouble with him? A No never 

had any trouble with any of'mychildren at all. 

noso liAmixAnoN 'BY R. WELWAN: 

'How many children have you  A Pour., 

R IlRECT EXAMINATION: 

Q What do' they d 

Objected. to, 

XAIITI1 RUSS, called as a witness in behalf of the defeneet 

being duly sworn and examined, testified as follows: 

(Residence 326 East 239th street). 

DIRECT EXA11NAT10N BY MR. BURLANDo: 

Q, You are the ndther of Alexander Ross? 

9, Do you recollect the 25th of April 

1-• 
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4 Ware you home on that night? A Well, I is oUt to 

mooting and-got home about quarter Oist ten that 'night. 

Q Quarter past ten'. Alec was in bed then? A AlSo and 

his brother were both in bed.. 

Q What time did Alec retire that night? A Well 

THE CoURT: What is the use of going over that. I will 

exclude the question. I do not care anything about what 

time he retired. He said he was in bed t)at flight at 

quarter past ten, ' 

(No oross-examination) • 
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